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Polskie Towarzystwo Turystyczno-Krajoznawcze 
Oddziağ ĂSudety Zachodnieò Jelenia G·ra 

Komisja Krajoznawcza 

 

 

Wprowadzenie 

² ǎƛŜǊǇƴƛƻǿȅƳ ƴǳƳŜǊȊŜ LY ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƳ ǿƛŜƭŜ ǊŜƭŀŎƧƛ Ȋ ƛƳǇǊŜȊ ȊŀǊƽǿƴƻ 

turystycznych jak i artystycznych. ¢ŀƪ ǎƛť ōƻǿƛŜƳ ȊƱƻȍȅƱƻΣ ȍŜ .ǳƪƻǿƛŜŎ ǎǘŀƧŜ ǎƛť 

ƳƛŜƧǎŎŜƳΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŜ ǎƛť ŎƻǊŀȊ ǿƛťŎŜƧ ŎƛŜƪŀǿȅŎƘ ǿȅŘŀǊȊŜƵΦ tƻƴƛŜǿŀȍ 

ōƛƻǊť ǿ ƴƛŎƘ ŎȊȅƴƴȅ ǳŘȊƛŀƱ ƴƛŜ ƳƻƎť ǇǊȊŜƧǏŏ ƴŀŘ ƴƛƳƛ ƻōƻƧťǘƴƛŜΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǘŜȍ 
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ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƳ ǊŜƭŀŎƧŜ Ȋ ƴƛŎƘΣ ƳŀƧŊŎ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ȍŜ ƴŀ ƪƻƭŜƧƴŜ ōťŘȊƛŜ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛŏ ŎƻǊŀȊ 

ǿƛťŎŜƧ ƻǎƽō ǎǇǊŀƎƴƛƻƴȅŎƘ ŎȊŜƎƻǏ ƴƻǿŜƎƻΣ ǿȅƧŊǘƪƻǿŜƎƻ ƛ ŎƛŜƪŀǿŜƎƻΦ 

tƛŜǊǿǎȊŊ ŘǳȍŊ ƛƳǇǊŜȊŊ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŊ ǇǊȊŜȊ ZǿƛŊȊŜƪ Gmin KŀǊƪƻƴƻǎƪƛŎƘ ōȅƱ 

aǳȊȅŎȊƴȅ hƎǊƽŘ YŀǊƪƻƴƻǎȊȅΦ tƻ ƛƭƻǏŎƛ ǿƛŘȊƽǿ ǿƛŘŀŏΣ ȍŜ ƛƳǇǊŜȊŀ ǘŀ ōȅƱŀ ǇƻǘǊȊŜōƴŀΦ 

Nie mniejszyƳ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜƳ ŎƛŜǎȊȅƱ ǎƛť CŜǎǘƛǿŀƭ ½ŘǊƻǿƛŀΣ ƪǘƽǊŜƎƻ ƎƱƽǿƴȅƳ 

ƎƻǏŎƛŜƳ ōȅƱ WŜǊȊȅ ½ƛťōŀΦ bŀ ƧŜƎƻ ǿȅƪƱŀŘ Řƻ {ǘƻŘƻƱȅ !ǊǘȅǎǘȅŎȊƴŜƧ ǇǊȊȅōȅƱƻ ŘƻōǊȊŜ 

ǇƻƴŀŘ ǇƽƱ ǘȅǎƛŊŎŀ ǎƱǳŎƘŀŎȊȅΦ Podobnym ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜƳ ŎƛŜǎȊȅƱ ǎƛť ǿȅǎǘťǇ 

½ōƛƎƴƛŜǿŀ ²ƻŘŜŎƪƛŜƎƻΣ {ǘŀƴƛǎƱŀǿŀ {ƻƧƪƛ ŎȊȅ YǊȊŜǎƛƳƛǊŀ 5ťōǎƪƛŜƎƻ podczas 

FŜǎǘƛǿŀƭǳ ŘŜƭƭ !ǊǘŜΦ aƛƱȅƳ ȊŀǎƪƻŎȊŜƴƛŜƳ ōȅƱƻ ǇǊȊȅōȅŎƛŜ ƪƛƭƪǳŘȊƛŜǎƛťŎƛǳ ƻǎƽō ƴŀ 

ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ Ȋ tǊȊŜƳȅǎƱŀǿŜƳ ¢ȅǎȊƪƛŜǿƛŎȊŜƳΣ ƪǘƽǊŜƎƻ ƎǊŀŦƛƪƛ ȊƴŀƴŜ ǎŊ ƴŀ ŎŀƱȅƳ 

ǏǿƛŜŎƛŜΦ  

² ǎƛŜǊǇƴƛǳ ƳƛŀƱȅ ǘŀƪȍŜ ƳƛŜƧǎŎŜ ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŀ ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴŜΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƻŘōȅƱŀ 

ǎƛť ƪƻƭŜƧƴŀ ǿȅŎƛŜŎȊƪŀ wŀƧŘǳ ƴŀ wŀǘȅΣ ǿ ǘǊŀƪŎƛŜ ƪǘƽǊŜƧ ǇƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱŜƳ ²ŀǎ Řƻ 

ōǊƻǿŀǊǳ ǿ aƛŜŘȊƛŀƴŜΦ tƻ ŘǊƻŘȊŜ ȊƻǎǘŀƭƛǏƳȅ ǇǊȊȅƧťŎƛ ǇǊȊŜȊ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƪť ŘǿƻǊǳ ǿ 

Mniszkowie.  

² .ǳƪƻǿŎǳ ƳƛŀƱŀ ƳƛŜƧǎŎŜ ŎƛŜƪŀǿŀ ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŏΣ ƻ ƪǘƽǊŜƧ ǿƛŜŘȊƛŀƱƻ ƴƛŜǿƛŜƭŜ ƻǎƽōΦ 

hǘƽȍ ȊƻǎǘŀƱȅ ƻŎƘǊȊŎȊƻƴŜ ŘǿƛŜ ƱƽŘƪƛ ǇǊȊȅŎǳƳƻǿŀƴŜ Řƻ ǇƻƳƻǎǘǳ ƴŀŘ YŊǇƛŜƭƴƛƪƛŜƳΦ 

hǘǊȊȅƳŀƱȅ ƻƴŜ ƛƳƛƻƴŀΥ CǊȅŘŜǊȅƪŀ ƛ CǊȅŘŜǊȅƪΦ ¢ŜǊŀȊ ƪŀȍŘȅ ŎƘťǘƴȅ ōťŘȊƛŜ ƳƽƎƱ 

ǇƻǇƱȅǿŀŏ ƴƛƳƛ Ǉƻ ǎǘŀǿƛŜ ǿ ǘƻǿŀǊȊȅǎǘǿƛŜ ǎǘŀŘŀ ƪŀŎȊŜƪΦ 

Zapraszam do lektury.   

YǊȊȅǎȊǘƻŦ ¢ťŎȊŀ  
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Inauguracyjny koncert Muzycznego Ogrodu Liczyrzepy 2015 

hǎǘŀǘƴƛŜƎƻ Řƴƛŀ ƭƛǇŎŀ ƴŀ ǎŎƘƻŘŀŎƘ wŀǘǳǎȊŀ ǿ YƻǿŀǊŀŎƘ ƳƛŀƱƻ ƳƛŜƧǎŎŜ ƴƛŜȊǿȅƪƱŜ 

ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŜΦ tǊȊȅōȅƭƛ ǘƱǳƳƴƛŜ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎȅ ƻǊŀȊ ǘǳǊȅǏŎƛ ƳƻƎƭƛ ǿȅǎƱǳŎƘŀŏ ƪƻƴŎŜǊǘǳ 

inauguracyjnego XII Muzycznego Ogrodu Liczyrzepy. Jest to niespotykany gdzie 

ƛƴŘȊƛŜƧ ŦŜǎǘƛǿŀƭ ƻǇŜǊƻǿȅ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅ ǇǊȊŜȊ ½ǿƛŊȊŜƪ DƳƛƴ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŎƘ ǿ 

.ǳƪƻǿŎǳ ƻǊŀȊ aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿŜ ¢ƻǿŀǊȊȅǎǘǿƻ !ǊǘȅǎǘȅŎȊƴŜ hǇŜǊŀ 5ǳŎƘ DƽǊ w 

YŀǊǇŀŎȊǳΦ /ƻ Ǌƻƪǳ Řƻ .ǳƪƻǿŎŀ ǇǊȊȅƧŜȍŘȍŀƧŊΣ ȊŀǊƽǿƴƻ Ƨǳȍ ǳȊƴŀƴƛ ǏǇƛŜǿŀŎȅ ƻǇŜǊƻǿƛΣ 

jak i pƻŎȊŊǘƪǳƧŊŎȅΣ ƪǘƽǊȊȅ ŘƻǇƛŜǊƻ ȊŀŎȊȅƴŀƧŊ ǎǿƻƧŊ ƪŀǊƛŜǊť ȊŀǿƻŘƻǿŊΦ aŀƧŊ ƻƴƛ 

ƻƪŀȊƧŜ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀŏ ǎǿƻƧŜ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŎƛ ǿƻƪŀƭƴŜ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǿȊƛŊŏ ǳŘȊƛŀƱ 

w organizowanych w tym czasie warsztatach prowadzonych przez wybitnych ludzi 

opery.   

 
Burmistrz Kowar .ƻȍŜƴŀ ²ƛǎƴƛŜǿǎƪŀ ƛ ²ƛǘƻƭŘ {ȊŎȊǳŘƱƻǿǎƪƛ ό5ȅǊŜƪǘƻǊ .ƛǳǊŀ ½DYύΦ  

YƻƴŎŜǊǘ ƻǘǿƻǊȊȅƱŀ aŀƱƎƻǊȊŀǘŀ aƛŜǊŎȊŀƪ όǎǇǊŀǿŎȊȅƴƛ ǘŜƎƻ ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŀύΣ .ǳǊƳƛǎǘǊȊ 

YƻǿŀǊ .ƻȍŜƴŀ ²ƛǏƴƛŜǿǎƪŀ όƎƻǎǇƻŘŀǊȊύ ƛ ²ƛǘƻƭŘ {ȊŎȊǳŘƱƻǿǎƪƛ ό5ȅǊŜƪǘƻǊ ōƛǳǊŀ ½DYύΦ 

!ōȅ ǎƱǳŎƘŀŎȊȅ ǿǇǊƻǿŀŘȊƛŏ ǿ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛ ƘǳƳƻǊ ƴŀ ǇƻŎȊŊǘŜƪ ǿȅǎǘŊǇƛƭƛ ƭŀǳǊŜŀŎƛ 

ǿƱŀǏƴƛŜ ȊŀƪƻƵŎȊƻƴŜƎƻ ƪƻƴƪǳǊǎǳ ǿƻƪŀƭƴŜƎƻΦ ¢ŀƪ ǎƛť ȊƱƻȍȅƱƻΣ ƛȍ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ǘǊȊȅ ƳƛŜƧǎŎŀ 

ȊŘƻōȅƱŀ ǎŀƳŜ ǇŀƴƛŜΦ !ƴƴŀ {ŀƳƻƪƘƛƴŀ ǿȅƪƻƴŀƱŀ ǇƛŜǏƵ Ȋ ƻǇŜǊȅ Giuditta Lehara, 

9Řȅǘŀ .ŀōƛŀǊȊ ŀǊƛť hǎŎŀǊŀ Ȋ ƻǇŜǊȅ Bal maskowy Verdiego, a LǊƛƴŀ tƻǇƻǾŀ ǿȅōǊŀƱŀ 

rondo z opery Kopciuszek wƻǎǎƛƴƛŜƎƻΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǿǎǇƻƳƴƛŀƴŜ ǇŀƴƛŜ ǿȅƪƻƴŀƱȅ 

ǘŀƪȍŜ ƛƴƴŜ ǳǘǿƻǊȅΦ !ƴƴŀ {ŀƳƻƪƘƛƴŀ ȊŀǏǇƛŜǿŀƱŀ The man I love Gerschwina, Edyta 

.ŀōƛŀǊȊ ŀǊƛť wƻǎŜ aŀǊƛŜ Ȋ ƻǇŜǊȅ wǷōŜȊŀƘƭ CƭƻǘƻǿŀΣ ŀ LǊƛƴŀ tƻǇƻǾŀ ŀǊƛť /ƘŀǊƭƻǘȅ Ȋ 

opery Werther Masseneta. 
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¢ŜǊŀȊ Ƨǳȍ ƴƛŎ ƴƛŜ ǎǘŀƱƻ ƴŀ ǇǊȊŜǎȊƪƻŘȊƛŜ ōȅ ƪƻƭŜƧƴŜ ǳǘǿƻǊȅ αǇƻǿŀȍƴŜέ ƳƛŜǎȊŀƱȅ ǎƛť Ȋ 

ǘȅƳƛ ōŀǊŘȊƛŜƧ ǊƻȊǊȅǿƪƻǿȅƳƛΦ ¢ŀǘƛŀƴŀ DǳŘȅƳ ǿȅƪƻƴŀƱŀ ǳƪǊŀƛƵǎƪŊ ǇƛŜǏƵ ƭǳŘƻǿŊ Ach, 

ja wiemΣ 9ƭƛǎŀǿŜǘŀ wŀŘŎȊŜƴƪƻ ŀǊƛť Pepity z operetki Swobodny wiatr 

5ǳƴŀƧŜǿǎƪƛŜƎƻ ƻǊŀȊ ǇƛŜǏƵ ŦǊŀƴŎǳǎƪŊ 5ǊƻƎƛ ƳƛƱƻǏŎƛ, a Elena Nikonova Carambollina 

Caramboletta z operetki CƛƻƱŜƪ Ȋ aƻƴƳŀǊǘŜǳ Kalmana oraz w duecie z Yerlanem 

Zhandarbayem DǊŀƴŀŘťΦ ¢ǊȊŜōŀ ǇǊȊȅȊƴŀŏΣ ȍŜ ŘǳŜǘ ǘŜƴ ǇƻƪŀȊŀƱ  ƧŀƪƛƳƛ ƎƱƻǎŀƳƛ 

dysponuje. Yerlan ½ƘŀƴŘŀǊōŀȅ ǿȅƪƻƴŀƱ ǘŀƪȍŜ ǇƛŜǏƵ ǿƱƻǎƪŊ Poranek Leoncavallo. 
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5ƭŀ ǇƻǊƽǿƴŀƴƛŀ LǊƛƴŀ [ƻōƻŘŜƴƪƻǾŀ ƛ tƻƭƛƴŀ Řƛ DǊŀƴŘŜ ȊŀǏǇƛŜǿŀƱȅ Poranek 

/ȊŀƧƪƻǿǎƪƛŜƎƻΦ 5ǳŜǘ ǘŜƴ ǿȅƪƻƴŀƱ ǘŀƪȍŜ ǊƻǎȅƧǎƪŊ ǇƛŜǏƵ ƭǳŘƻǿŊ Radosna duszyczka. 

LƴƴŊ ǊƻǎȅƧǎƪŊ ǇƛŜǏƵ ƭǳŘƻǿŊ ǿȅƪƻƴŀƱŀ aŀǊƛƧŀ /ǳŘƻǾǎƪŀƧŀ ŀ ǇƛŜǏƵ ƪŀȊŀŎƘǎƪŊ 

ȊŀǘȅǘǳƱƻǿŀƴŊ {Ʊƻǿƛƪ ȊŀǏǇƛŜǿŀƱŀ ¦ǊŀƭƪƘŀƴ {ŜƛƭōŜƪƻǾŀΦ ¢ŀ ƻǎǘŀǘƴƛŀ ǿȅƪƻƴŀǿŎȊȅƴƛ 

ȊŀŎƘǿȅŎƛƱŀ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ƴƛŜǎŀƳƻǿƛŎƛŜ ǎƛƭƴȅƳ ƛ ǇƛťƪƴȅƳ ƎƱƻǎŜƳΦ aŀǊƛƧŀ /ǳŘƻǾǎƪŀƧŀ 

ȊŀǏǇƛŜǿŀƱŀ ǘŀƪȍŜ ŀǊƛť Lelja z opery Sniegurocka. 

 

Oleg Aleksandrov, wnuk zaƱƻȍȅŎƛŜƭŀ ƧŜŘƴŜƎƻ Ȋ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ȊƴŀƴȅŎƘ ȊŜǎǇƻƱƽǿΣ 

ƴŀȊǿŀƴŜƎƻ ƻŘ ƴŀȊǿƛǎƪŀ ǘǿƽǊŎȅΣ ǿȅƪƻƴǳƧŊŎ ǇƛŜǏƵ ǊƻǎȅƧǎƪŊ ƴŀǿŜǘ ƴƛŜ ǇǊȊȅǇǳǎȊŎȊŀƱΣ 

ȍŜ ǇƻǊǿƛŜ ǎǿƻƛƳ ǏǇƛŜǿŜƳ ǇǳōƭƛŎȊƴƻǏŏΣ ƪǘƽǊŀ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ƪƭŀǎƪŀƱŀ ǿ ǊȅǘƳ ƳǳȊȅƪƛ ŀƭŜ 

ƴƛŜ ƪǊȅƱŀ ǎǿƻƧŜƎƻ ǇƻŘȊƛǿǳ Řƭŀ ǘŀƪ ǿǎǇŀƴƛŀƱŜƎƻ ƎƱƻǎǳΦ 5ƻōǊȊŜΣ ȍŜ ǿȅƪƻƴŀƱ ƻƴ 

ƧŜǎȊŎȊŜ ƧŜŘŜƴ ǳǘǿƽǊΦ bŀƧƭŜǇƛŜƧ ƧŜŘƴŀƪ ǿȅǇŀŘƱ ƎŘȅ ǘƻǿŀǊȊȅǎȊȅƱ aŀǊƛƛ YƻƴŘǊŀǘƛŜǾŜƧ 

podczas jej wykonania Pijanej ulicyΦ hōƻƧŜ ǿ ŘǳŜŎƛŜ ǇƻƪŀȊŀƭƛ Ƨŀƪ Ƴƻȍƴŀ ǊƻȊǿŜǎŜƭƛŏ 

ǿƛŘȊƽǿΦ  aƛƱȅƳ ŀƪŎŜƴǘŜƳ ōȅƱ ǿȅǎǘťǇ ƪƻǿŀǊȊŀƴΦ !ƴƴŀ YŀǘŀǊȊȅƴŀ LǊǳǎƪŀ ȊŀǏǇƛŜǿŀƱŀ 

O mio babbino caro z opery Gianni Schicchi tǳŎŎƛƴƛŜƎƻ ŀ 9ǳƎŜƴƛǳǎȊ ²ȅǎƻŎȊŀƵǎƪƛ-

tƛŜǘǊǳǎƛŜǿƛŎȊ ŀǊƛť Non piu andrai z opery Wesele Figara aƻȊŀǊǘŀΦ aȅǏƭťΣ ȍŜ ƴƛŜ 

ǘǊȊŜōŀ ƴƛƪƻƎƻ ǇǊȊŜƪƻƴȅǿŀŏΣ ƛȍ ȊŜōǊŀƭƛ ƻƴƛ ƻƎǊƻƳƴŜ ōǊŀǿŀΦ bŀǇǊŀǿŘť ƧŜŘƴŀƪ 

ȊŀǎƱǳȍȅƭƛ ƴŀ ƴie.  

²ǎȊȅǎǘƪƛƳ ǏǇƛŜǿŀƪƻƳ ŀƪƻƳǇŀƴƛƻǿŀƭƛ ±ƭŀŘƛƳƛǊ ²ƻǊƻōƛƻǾΣ Yƻƴǎǘŀƴǘƛƴ hŘŜƎƻǾ ƻǊŀȊ 

Andrej Shibko.  
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25. wycieczka Rajdu na Raty ς do browaru w Miedziance 

² ƴƛŜŘȊƛŜƭť н ǎƛŜǊǇƴƛŀ нлмр ǊΦ ƻŘŘȊƛŀƱ t¢¢Y α{ǳŘŜǘȅ ½ŀŎƘƻŘƴƛŜέ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ 

ȊŀǇǊƻǎƛƱ ǘǳǊȅǎǘƽǿ ƴŀ ƪƻƭŜƧƴŊ ǿȅŎƛŜŎȊƪť Ȋ Ŏȅƪƭǳ wŀƧŘ ƴŀ wŀǘȅΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ƻǎǘŀǘƴƛƻ 

ǇǊƻǿŀŘȊƻƴŜ ǇǊȊŜȊŜ ƳƴƛŜ ǘǊŀǎȅ ōȅƱȅ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊƻƴŜ Řƭŀ ǿȅǘǊŀǿƴȅŎƘ ǘǳǊȅǎǘƽǿ ƛ 

ǿȅƳŀƎŀƱȅ ŘƻōǊŜƧ ƪƻƴŘȅŎƧƛ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŜƳ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀŏ  ǇǊȊŜƧǏŎƛŜ ǘȅǇƻǿƻ 

spacerowe.  

tƻƎƻŘŀΣ ƳƛƳƻ ȊŀǇƻǿƛŀŘŀƴȅŎƘ ǳǇŀƱƽǿΣ ōȅƱŀ Řƭŀ ƴŀǎ ōŀǊŘȊƻ ƱŀǎƪŀǿŀΣ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŜƳ 

ȊŀǘŜƳ ƴƛŜŎƻ ȊƳƻŘȅŦƛƪƻǿŀŏ ǇƻŘŀƴȅ ǇǊƻƎǊŀƳ ƛ Ȋ ŘǿƻǊŎŀ ǿ WŀƴƻǿƛŎŀŎƘ ²ƛŜƭƪƛŎƘ 

ǇƻŘŜǎȊƭƛǏƳȅ ǇǊƻǎǘƻ Řƻ ǎƪƭŜǇǳΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƴŀōȅƭƛǏƳȅ ƪƛŜƱōŀǎƪƛ ƛ ǇƛŜŎȊȅǿƻΦ bŀ 

ǿƛŀŘƻƳƻǏŏΣ ȍŜ ȊǊƻōƛƳȅ ǎƻōƛŜ ƻƎƴƛǎƪƻ ƻŘ ǊŀȊǳ ǇƻǇǊŀǿƛƱȅ ǎƛť ƘǳƳƻǊȅΦ {ǇƻƪƻƧƴƛŜΣ ōŜȊ 

ȊōťŘƴŜƎƻ ǇƻǏǇƛŜŎƘǳ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ ȊŀƳƪǳ .ƻƭŎȊƽǿΦ WŜǎǘ ǘƻ ƻōƛŜƪǘ ȊōǳŘƻǿŀƴȅ Ȋ 

ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀƴƛŜƳ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎȅŎƘ ǎƛť ǘǳ ǎƪŀƱ ƛ ǿƛŜƭƪƛŎƘ ƎƱŀȊƽǿΦ ¢ŀƪΣ ȍŜ gdy oczami 

ǿȅƻōǊŀȋƴƛ ǇǊȊŜƴƛŜǎƛŜƳȅ ǎƛť ǿ ŎȊŀǎȅ ƧŜƎƻ ōǳŘƻǿȅΣ ǳǏǿƛŀŘƻƳƛƳȅ ǎƻōƛŜ Ƨŀƪ Ŏƛťȍƪƻ 

ōȅƱƻ ǿȊƴƻǎƛŏ ǘŜ ƳǳǊȅΦ ½ŀǇŜǿƴŜ ǿƛŜƭǳ ōǳŘƻǿƴƛŎȊȅŎƘ ǇǊȊȅǇƱŀŎƛƱƻ ƻǿŊ ǇǊŀŎť ȍȅŎƛŜƳΦ 

5Ȋƛťƪƛ ƧŜŘƴŀƪ ƛŎƘ ǘǊǳŘƻǿƛΣ ǿƛŘŀŏ ƧŜǎȊŎȊŜ ŘȊƛǎƛŀƧΣ ǇƻƳƛƳƻ Ŧŀƪǘǳ ŎŜƭƻǿŜƎƻ ȊƴƛǎȊŎȊŜƴƛŀ 

zamkǳ ƻǊŀȊ ǇƽȋƴƛŜƧǎȊȅŎƘ ǇƻȍŀǊƽǿΣ Ƨŀƪ ǎƻƭƛŘƴȅ ōȅƱ ǘƻ ƻōƛŜƪǘΦ  

 
5ǿƽǊ ǿ aƴƛǎȊƪƻǿƛŜΣ ǿ ŘǊȊǿƛŀŎƘ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƪŀ Ǉŀƴƛ Iŀƭƛƴŀ DƻƱŘŀ-Krajewska 

bƛŎ ŘȊƛǿƴŜƎƻΣ ȍŜ ƴƛŜ ŎƘŎƛŀƱƻ ƴŀƳ ǎƛť ǊǳǎȊŀŏ ƻŘ ǊƻȊǇŀƭƻƴŜƎƻ ƻƎƴƛǎƪŀΦ YƛŜƱōŀǎƪƛΣ Ǉƻ 

ǿȅǎƛƱƪǳ Ƨŀƪƛ ǿƱƻȍȅƭƛǏƳȅ ǿ ŘƻǘŀǊŎƛŜ ǘǳǘŀƧΣ ǎƳŀƪƻǿŀƱȅ ǿȅǏƳƛŜƴƛŎƛŜΦ 5ƻōǊȊŜΣ ȍŜ ƪǘƻǏ 

ǇƻƳȅǏƭŀƱ ƛ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƱ  ǎǇŜŎƧŀƭƴŜ ƳƛŜƧǎŎŜ Řƻ ǊƻȊǇŀƭŜƴƛŀ ƻƎƴƛǎƪŀΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ 
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ȊŀǇǊŀǎȊŀƭƛǏƳȅ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊŊŎȅŎƘ ǿ ƳƛťŘȊȅŎȊŀǎƛŜ ǘǳǊȅǎǘƽǿ ōȅ ǇǊȊȅƱŊŎȊȅƭƛ 

ǎƛť Řƻ ƴŀǎΦ  

 
Ozdobny strop dworu w Mniszkowie 

 
Hrabia i hrabina Reden 

¢ȅƳ ǊŀȊŜƳ ȊǊŜȊȅƎƴƻǿŀƱŜƳ Ȋ ǇƻǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛŀ ǳŎȊŜǎǘƴƛƪƽǿ ǿȅŎƛŜŎȊƪƛ ǘȅǇƻǿŊ ǘǊŀǎŊ 

ǿƛƻŘŊŎŊ ǇǊȊŜȊ {ƪŀƭƴȅ aƻǎǘ ƛ tƛŜŎΦ ¦ȊƴŀƱŜƳ ōƻǿƛŜƳΣ ȍŜ ƴƛŜ Ƴŀ ǎŜƴǎǳ ƳťŎȊȅŏ ǎƛť 

ǎŎƘƻŘȊŊŎ ǿ ŘƽƱ ōȅ ǇƻǘŜƳ Ȋ ǇƻǿǊƻǘŜƳ ǿǎǇƛƴŀŏ ǎƛť ǇƻŘ ƎƽǊťΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ Ȋŀ 

DƱŀȊƛǎƪŀƳƛ WŀƴƻǿƛŎƪƛƳƛ ǿȅǘȅŎȊƻƴƻ ǎȊƭŀƪ ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴȅ ƪƻƭƻǊǳ ƴƛŜōƛŜǎƪƛŜƎƻΣ ƪǘƽǊȅ 


